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گزینه ای جز احیای برجام وجود ندارد

چرا مساله تحریم ها تبدیل به یک گره شد؟

تبریک رئیس جمهور برای عید قربان
رئیس جمهور در پیام هایی جداگانه به سران 
کشورهای اسلامی با تبریک فرارسیدن عید 
سعید قربان، اظهار امیدواری کرده است که به 
برکت این عید فرخنده، دل های مومنین در سایه 
تعالیم دین مبین اسلام و آموزه های حضرت 
محمد مصطفی)ص( به یکدیگر نزدیک تر شده 
و همه مسلمانان جهان به شایستگی در مسیر 
وحدت گام بردارند. آیت ا... دکتر سید ابراهیم 
رئیسی در پیام تبریک فرارسیدن عید سعید 
قربان به سران کشورهای اسلامی، آورده است: 
عید قربان خالصانه ترین مظهر عبادت، نماد ایثار 
و تسلیم در پیشگاه الهی و روز سربلندی حضرت 
ابراهیم)ع( در امتحان الهی، قبولی طاعت و 
برگزیده شدن او به عنوان امام و الگوی مومنین 
است. رئیس جمهور اظهار امیدواری کرده است 
که به یمن و برکت این عید فرخنده، دل های 
مومنین در سایه تعالیم حیات بخش دین مبین 
اسلام و آموزه های گران سنگ پیامبر خدا حضرت 
محمد مصطفی)ص( به یکدیگر نزدیک تر شده 
و همه مسلمانان جهان به شایستگی در مسیر 
وحدت، همدلی و همبستگی گام بردارند تا شاهد 
عزت و سربلندی روزافزون ملت اسلامی در 

تمامی عرصه های بین المللی باشیم. 
 

تسلیت قالیباف در پی ترور 
نخست وزیر سابق ژاپن

رئیس مجلس شورای اسلامی در پیامی 
درگذشت »آبه شینزو« نخست وزیر سابق ژاپن 
را تسلیت گفت. متن پیام تسلیت محمدباقر 
قالیباف خطاب به هیروکی هوسودا رئیس 
مجلس نمایندگان ژاپن به این شرح است: 
»جناب آقای هیروکی هوسودا، رئیس محترم 
مجلس نمایندگان ژاپن با کمال تاسف خبر ترور 
جناب آقای آبه شینزو، نخست وزیر سابق ژاپن 
را دریافت کردم.  اینجانب ضمن محکوم کردن 
این اقدام جنایتکارانه، مراتب تسلیت خود را به 
جنابعالی و نمایندگان محترم پارلمان ژاپن و 
بازماندگان ایشان ابراز می نمایم. تلاش های آن 
مرحوم برای توسعه روابط دوستانه دو کشور از 
اذهان ملت ایران پاک نخواهد شد. با اغتنام از 
فرصت، سلامتی و موفقیت جنابعالی، عزت و 
سربلندی دولت و ملت کشور دوست، ژاپن را 
آرزومندم. محمدباقر قالیباف  رئیس مجلس 

شورای اسلامی  جمهوری  اسلامی ایران«
 

لزوم بازگشت تحریم ها علیه ایران
نخست وزیر جدید رژیم صهیونیستی در 
سخنانی  در جلسه کابینه این رژیم با مطرح 
کردن اظهاراتی ضدایرانی، خواستار کشاندن 
پرونده هسته ای ایران به شورای امنیت شد. یائیر 
لاپید در بخشی از سخنرانی  خود با مطرح کردن 
ادعاهایی علیه ایران گفت: پاسخ بین المللی به 
تخطی  ایران از توافق ها و غنی سازی اورانیوم 
قاطعانه  باید  پیشرفته  سانتریفیوژهای  با 
باشد. لاپید نوشت: ما باید به شورای امنیت 
سازمان ملل بازگردیم و سازوکار تحریم ها علیه 
ایران]مکانیسم ماشه[ را فعال کنیم. تحریم های 
اقتصادی باید علیه ایران اعمال شوند. این شبکه 
با پرداختن به بخش دیگری از اظهارات ضدایرانی 
لاپید، به نقل از او آورده است: اسراییل حق 
آزادی اقدام سیاسی و نظامی در قبال برنامه 

هسته ای ایران را برای خود محفوظ می داند. 
 

مردم ماسک بزنند
یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای 
اسلامی، تاکید کرد: کاهش مقطعی بیماری 
کرونا به منزله مجوز بی توجهی به پروتکل های 
بهداشتی نیست و برای جلوگیری از اوج گیری 
مجدد این بیماری پروتکل های بهداشتی باید 
با جدیت دنبال شود. اسماعیل حسین زهی با 
تاکید بر ضرورت رعایت پرتکل های بهداشتی، 
بیان کرد: ما شاهد بودیم که بیماری کرونا 
در یک مقطعی به دنبال رعایت پروتکل های 
بهداشتی و انجام واکسیناسیون عمومی کاهش 
پیدا کرد اما این به منزله آن نیست که ما رعایت 
پروتکل ها را نادیده بگیریم بلکه باید در تمام 
اماکن و محل های پرتردد و شلوغ از ماسک 
استفاده شود. وی در ادامه با بیان اینکه آمار 
نشان می دهد که میزان مبتلایان به بیماری در 
حال افزایش است، اظهار کرد: هم مردم و هم 
تمام بخش ها باید رعایت پروتکل ها و توصیه های 
پزشکی را در اولویت قرار دهند تا مجددا شاهد 
اوج گیری این بیماری و آسیب های ناشی از 

آن نباشیم. 

کوتــــاه

بزرگ ترین سرمایه برای ساختن 
آینده، امید و اعتماد به نفْس است

ادامه از صفحه یک /
همه وظیفه داریم این سرمایه را حفظ کنیم 
و افزایش دهیم.  با این همه، از کید دشمن 
یک لحظه نباید غفلت ورزید؛ از غرور و غفلت 
بپرهیزیم و بر تلاش و هشیاری خود بیفزاییم 
و در همه حال، با توجّه و تضرّع از خدای قادر 
و حکیم کمک بخواهیم. حضور در مراسم و 
مناسک حج، فرصت بزرگی است برای توکّل 
و تضرّع، و نیز برای تفکّر و تصمیم.  برادران و 
خواهران مسلمان خود در سراسر جهان را دعا 
کنید و توفیق و پیروزی آنان را از خدا بخواهید. 
هدایت و کمک الهی به این برادرتان را هم در 

ادعیه ی زاکیه ی خود بگنجانید.

خبـــــر

یوسف مولایی
تحلیلگر مسائل بین الملل

»آرمان ملی« تحولات حول محور احیای برجام را بررسی می کند

رویکرد سازنده ایران؛ آمریکا در پی بهانه جویی
    بایدن:  تا زمان بازگشت ایران به برجام فشارهای اقتصادی را ادامه می دهیم 

آرمان ملی:  احیای برجام برای طرفین 
توافق به چالشی تبدیل شده که هر چه زمان 
می گذرد بر ابعاد و زوایای آن اضافه می شود و 
انگار عزمی هم برای پایان دادن به این شرایط 
و رسیدن به توافق وجود ندارد. چه اینکه 
حداقل طرف ایرانی در پای میز مذاکره حاضر 
است و شرایطش را نیز که اساسا خارج از 
برجام نیست، بیان کرده است. اما این غربی ها 
و به ویژه آمریکایی ها بودند که طبق معمول 
معادله را به هم زده و بر آنچه گفته اند پایبند 
نبودند. شاید اینطور پیش بینی می شد که 
در مذاکرات وین طرفین به توافق دست 
پیدا کنند اما شرایط به گونه ای پیش رفت 
که مذاکرات وین که در آستانه توافق بود 
طرفین برای تنفس چند ماهی مذاکرات را 
مسکوت بگذارند. هر چند که طی ماه های 
اخیر نیز اظهارات بسیاری در خصوص از 
سرگیری مذاکرات از جانب همه طرفین 
برجام و جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا انجام شد اما در نهایت اینگونه 
شد که همه طرف ها خود را کنار کشیدند و 
ایران؛ آمریکا و نماینده اتحادیه اروپا برای 
مذاکره در جهت حل اختلافات راهی دوحه 
قطر شدند. در همین راستا شاید مذاکرات 
در روز اول مطلوب پیش رفت اما در روزهای 
بعد آنطور که باید از این مذاکرات نتیجه ای 
حاصل نشد و طرفین بدون نتیجه  به پایتخت ها 
بازگشتند. هر چند که طرف ایرانی خواستار 
ادامه مذاکرات برای رسیدن به توافق بود اما 
آمریکایی ها چندان تمایلی حداقل در کوتاه 
مدت برای مذاکره از خود نشان ندادند. چه 
اینکه »ند پرایس« سخنگوی وزارت خارجه 
آمریکا هفته گذشته گفت که آمریکا برنامه 
جدیدی برای از سرگیری مذاکرات ندارد. 
این در حالی است که گفته می شود مذاکرات 
احیای برجام پس از سفر بایدن به خاورمیانه 
از سر گرفته خواهد شد. این در حالی است 
که جمعه گذشته وزرای خارجه آمریکا، 
فرانسه، آلمان در حاشیه نشست گروه ۲۰ در 
بالی با یکدیگر حول محور برجام به گفت وگو 
پرداختند و بیانیه ای را بیرون دادند که در آن 
ادعا شده است؛ آنها نسبت به سرعت تحولات 
در برنامه هسته ای ایران ابراز نگرانی و بر تعهد 

خود به بازگشت متقابل به پایبندی کامل به 
برجام تاکید کردند و از ایران خواستند که 
سریعا با توافقی که در حال حاضر موجود 
است، موافقت کند. با این حال به نظر می رسد 
که شرایط برجام به نحوی نیست که با بیانیه 
و سخنرانی حل و فصل شود و غربی ها باید 
گام های عملی بردارند و تا زمانی که غربی ها 
این رویکرد را در پیش نگیرند به نظر نمی رسد 
که اتفاق خاصی پیرامون برجام بیفتد. هر 
چند که بسیاری از ناظران و تحلیلگران بر 
این عقیده اند که می توان به آینده مذاکرات و 
رسیدن به توافق امیدوار بود. حال باید منتظر 
ماند و دید که در نهایت مذاکرات باعث احیای 
توافق هسته ای خواهد شد یا اینکه برجام 

شرایط دیگری را تجربه خواهد کرد. 
   بازگشت به رویکرد شکست خورده 
بسیاری از تحلیلگران بر این باورند که 
احیای برجام مساله ای صرفا میان ایران و 
آمریکاست و اگر مذاکرات در این بین حل 
و فصل شده و به سرانجامی برسد به راحتی 
می توان به توافق رسید. با این حال طرفین 
بر مواضع خود ایستادگی می کنند و حاضر 
نیستند قدمی عقب بکشند. آمریکایی ها بر 
این باورند که ایران از مذاکره برای خرید 
زمان استفاده می کند، ایران هم معتقد است 
که آمریکا تضمین لازم برای ماندن در برجام 
را نمی دهد. لذا ایران و آمریکا در این شرایط 
در بحث هسته ای به یک مقاومت ثابت 
رسیده اند که در صورت ادامه این وضعیت 
نمی توان انتظار شکست یا گشایشی در روند 
داشت. آنچه مسلم است آمریکا برجام را 
موسع می خواند و خواستار تن دادن تهران 
به حل و فصل همه پرونده هایی است که به 
نوعی ایران در آن ها دخالت و نفوذ دارد در 
حالی که ایران برجام را به بحث هسته ای  
محدود می داند و خواهان برداشته شدن 
همه تحریم ها علیه ایران حتی تحریم های 
حقوق بشری و تروریستی است. این در حالی 
است که اخیرا رئیس جمهور آمریکا در آستانه 
سفرش به منطقه با اشاره به خروج دولت قبلی 
آمریکا از توافق هسته ای، گفته؛ »پس از آنکه 
رئیس جمهور قبلی از توافقی کنار کشید که 
کارآمد بود، ایران قانونی را تصویب کرد که 

دستور شتاب گرفتن سریع برنامه هسته ای آن 
را صادر کرد. ما دوباره به متحدان و شرکایمان 
در اروپا و سراسر جهان ملحق شدیم تا از انزوا 
خارج شویم؛ حالا این ایران است که تا وقتی به 
توافقی بازگردد که رئیس جمهور قبلی آمریکا 
بدون داشتن برنامه ای برای چیزی که بتواند 
جایگزینش شود، از آن خارج شد، در انزوا 
به سر می برد. ماه گذشته، ۳۰ کشور برای 
محکوم کردن عدم همکاری ایران با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در زمینه فعالیت های 
هسته ای قبلی اش، به ما ملحق شدند.« بایدن 
گفته است؛ »دولت من به افزایش فشارهای 
دیپلماتیک و اقتصادی ادامه خواهد داد تا 
زمانی که ایران آماده بازگشت به پایبندی به 
توافق هسته ای باشد، همان طور که من آماده 
آن هستم.« به نظر می رسد که آمریکایی ها به 
جای برداشتن گام های اعتماد ساز و سازنده باز 
هم رویکردهای سابق که چندین بار شکست 
خورده اند روی آورده که اگر این رویکرد ادامه 

داشته باشد احیای برجام سخت می شود. 
  برداشت 20 درصدی از سانتریفیوژ ها 
سخنگوی سازمان انرژی اتمی اظهار 
ماشین های  جدید  زنجیره  از  داشت: 
سانتریفیوژ که دو هفته پیش فرآیند نصب 
و گازدهی به آنها در فردو به انجام رسید، 
اورانیوم غنی شده ۲۰ درصد برداشت شد. 
بهروز کمالوندی با اشاره به انتشار خبرهایی 
در رسانه های بین المللی مبنی بر »افزایش 
میزان غنی سازی اورانیوم در ایران« گفت: 
گازدهی به یک زنجیره جدید از ماشین های 
سانتریفیوژ IR6 حداقل دو هفته پیش به 
آژانس اطلاع داده شده بود و پیش تر آژانس 
در این باره اطلاع رسانی کرد که بلافاصله، 
رسانه های بین المللی نیز با هدف پیگیری 
اهداف خاص، آن را با بزرگنمایی منعکس 
کردند. وی ادامه داد: اقدام روز شنبه ایران 
در برداشت محصول ۲۰ درصد از این زنجیره 
بخش فنی پایانی این اقدام اعلام شده 
قبلی بود. سخنگوی سازمان انرژی اتمی 
بیان کرد: این اقدام سازمان انرژی اتمی در 
اجرای تکالیف قانونی سازمان در راه اندازی 
و گازدهی 1۰۰۰ دستگاه )شش زنجیره( از 
ماشین سانتریفیوژ IR6 صورت گرفته است. 

گرچه تحولات برجام به انحای مختلف در حال رخ دادن است 
اما به هر جهت به نظر می رسد که ایران و آمریکا گزینه بدیلی جز 
احیای برجام ندارند و هر قدر هم این راه دشوار و پرهزینه باشد دو 
طرف چاره ای ندارند که به یک توافق برسند. به این دلیل که هزینه 
جایگزینی برجام بسیار سنگین است. بنابراین در این مسیر هر دو 
طرف یکدیگر را مورد آزمایش قرار می دهند و هم آزمایش می کنند 
و هم می خواهند که از یکدیگر امتیاز بگیرند. البته به جهت فن 
مدیریت بحث موضوع پیچیده شده برای اینکه طرفین همزمان 
یک چیزهایی می خواهند و درصددند تا آنجا که ممکن است 
امتیازات بیشتری از یکدیکر بگیرند. هر چند که به نظر می آید 
این پرونده استعدادی ندارد که بیش از اینها کش داده شود چرا که 
طرفین دست یکدیگر را می خوانند و کاملا به خواسته های یکدیگر 
واقفند و مطالبات را می شناسند. لذا ادبیاتی را هم که بیان می کنند 
پیام هایی است که دو طرف می توانند رمزگشایی کنند و مطلب را در 
مسیر درست بفهمند. یعنی اینگونه نیست که جملات آقای بایدن 
رئیس جمهور آمریکا را در خصوص انتقاد به فشار حداکثری دولت 
بایدن و ادامه فشارها بر ایران کنار هم قرار داده شده و گفته شود 
که این گفته ها متناقض است. چرا که وقتی رمز گشایی شود عدم 
تناقض آن نیز آشکار خواهد شد. آمریکا می گوید که آماده است از 
طریق مذاکرات این پرونده را مدیریت کند و به نتیجه برساند و برای 
ایران نیز مناسب است که در این مسیر همراه باشد و اگر مقاومت 
کند و فرصت ها را از دست دهد برایش هزینه زا خواهد بود. اما در 
طرف مقابل ایران نیز به خوبی بلد است چگونه پاسخ آمریکایی ها را 
بدهد. لذا اینگونه نیست که فکر کنیم مذاکرات ترک می شود یا به 
بن بست رسیده است. لذا به نظر می رسد که طرفین با زبانی که برای 
هر دو طرف قابل فهم است مذاکره را ادامه می دهند. درست است 
که طرفین سر میز مذاکره نیستند ولی خواسته های خود و گره هایی 
که در مذاکره وجود دارد را با یکدیگر به نحوی از انحا به راه حل 
می رسند. لذا تصور می شود که مذاکراتی از نوع ویژه در جریان باشد 
که در آن دو طرف کاملا واقفند که در حال انجام چه کاری هستند.  
از سوی دیگر اصلا مهم نیست که مذاکره به صورت رسمی یا سابق 
صورت بگیرد، بلکه دو طرف در مسیر حل موضوع پیش می روند 
ولی بحث های فنی اندکی وجود دارد و آقای بایدن هم می خواهد به 
نحوی بر شرکای منطقه ای منت بگذارد و مشورت و هماهنگی با آنها 
نیز داشته باشد و بعدا بگوید که با هماهنگی شرکای منطقه ای مان 
به این نتیجه رسیدیم. البته بحث اصلی اراده سیاسی است که تا به 

امروز این اراده بین طرفین وجود دارد. 

آمریکا تقریبا از دور دوم یا سوم مذاکرات هسته ای در وین از طریق 
مذاکرات مکتوب با تهران که با تسهیل گری نماینده اتحادیه اروپا 
انجام می شد، فهرست تحریم های ایران را که به عدد 15۳8 می رسید، 
با سه رنگ مشخص کردند. تحریم های سبز ناظر به تحریم هایی که 
در دوره اوباما پیش از امضای برنامه جامع اقدام مشترک وضع شده 
بود و با خروج ترامپ دوباره توسط واشنگتن بازگردانده شد. طبیعی 
بود که بایدن و تیم اش برای احیای برجام حاضر شوند این تحریم ها را 
لغو یا تعلیق کنند زیرا همه این اقدامات مغایر مفاد ۲7 تا ۲9 برجام و 
تعهدات آمریکا بود اما دامنه تحریم های سبز به همین جا محدود نشد 
چرا که این دولت واقف بود که در دوره قبل برخی تحریم ها برای ایجاد 
اختلال در فرایند احتمالی احیای برجام وضع شده اند و ناقض تعهدات 
آمریکا هستند. این تحریم ها از دیدگاه آمریکا قرار دادن بانک مرکزی 
ایران در سپتامبر ۲۰19 ذیل قانون پاتریوت و همچنین تحریم 
فلزات گرانبها بر اساس فرمان اجرایی 1۳871 رئیس جمهور به تاریخ 
8 می ۲۰19 بود. آمریکای بایدن سرانجام این دسته از تحریم ها را نیز 
ناسازگار با برجام خواند و در متن مذاکرات به طور رسمی اعلام کرد 
که حاضر به لغو آنهاست. دسته دوم تحریم ها را ایالات متحده با رنگ 
زرد مشخص کرد که شامل دو تحریم مشخص و سیاسی بودند. قرار 
گرفتن نام سپاه در لیست تروریستی وزارت خارجه در آوریل ۲۰19. 
آمریکا در این حوزه حاضر به لغو این دسته تحریمی بود اما به صورت 
مشروط. یعنی آمریکا از این تحریم ها صرف نظر می کند اگر ایران نیز 
امتیازی بدهد. امتیازی که واشنگتن از تهران طلب می کرد گنجاندن 
بند همکاری های آینده در پیش نویس مذاکرات وین بود. مشکل و 
چالش اصلی این بود که می توانست در آینده برای نقش منطقه ای و 
برنامه نظامی ایران محدودیت هایی را ایجاد کند. دسته سوم تحریم ها 
را رابرت مالی و مشاورانش با رنگ قرمز مشخص کردند. یعنی این 
تحریم ها هیچ مغایرتی با برجام ندارد و واشنگتن نیز حاضر به هیچ 
گونه چانه زنی در این موارد نیست. این تحریم ها شامل حدود 5۰۰ 
مورد موضوعی، بخشی و شخصیت های حقوقی می شود. با رجوع به 
وبسایت وزارت خزانه داری آمریکا می توان آنها را اینچنین فهرست 
کرد. 7۰ مورد در حوزه سایبری، 1۰۰ تحریم در حوزه بخش ها و 
افراد زیر مجموعه سپاه، 1۰۰ مورد در زمینه حقوق بشر، 1۰8 مورد 
حوزه هوایی، ۲۰ مورد در حوزه موشکی و همچنین 15بنگاه بزرگ 
اقتصادی. در این حوزه نیز اختلافات میان تهران و واشنگتن بسیار 
بالا گرفت. ایران به مفاد ۲7 تا ۲9 برجام تاکید می کرد و اینکه بخش 
بزرگی از این تحریم ها شامل بازیگران اقتصادی کشور می شود و 
نقض کننده نفع ایران از توافقنامه هسته ای است اما آمریکا با تاکید 
بر موضوعات و عناوین این تحریم ها استدلال ایران را قابل قبول 
نمی دانست. با این همه ایران تا به امروز تلاش وافری از خود نشان 
داده است تا با استفاده از دیپلماسی و همچنین فعال سازی اهرم های 
فشار خود تا جایی که در توان دارد این بخش از تحریم های قرمز را 
لاغر تر کند. این تلاش ها هم در دوره عباس عراقچی انجام شد و هم در 
دوره علی باقری ادامه یافت اما علت و سرمنشا این دو حوزه اختلافی 
به سیاست جدید دولت بایدن در قبال ایران بازمی گردد. تیم مشاوران 
بایدن با آسیب شناسی سیاست های دوره ترامپ و اوباما طرح جدیدی 
در انداختند با این تصور که می توانند بن بست موجود در روابط تهران 
و واشنگتن را از میان بردارند. این سیاست حل معمای ایران برنامه 
هسته ای، نقش منطقه ای و برنامه نظامی به صورت همزمان اما 

مرحله ای بود که مشخصا ایران آن را نمی پذیرد.

آرمان ملی: رئیس جمهور با بیان اینکه جمهوری 
اسلامی ایران مانع و محدودیتی برای گسترش 
روابط با پاکستان ندارد، اظهار داشت: سطح فعلی 
روابط تهران -  اسلام آباد متناسب با ظرفیت های 
متنوع دو کشور نیست و برگزاری منظم کمیسیون 
مشترک همکاری های اقتصادی می تواند مسیر 
ارتقای سطح روابط دو کشور را هموار کند. آیت ا... 
سید ابراهیم رئیسی شامگاه شنبه در پاسخ به تماس 
تلفنی »شهباز شریف« نخست وزیر پاکستان با 
تبریک فرارسیدن عید سعید قربان به دولت و ملت 
دوست و برادر این کشور گفت: جمهوری اسلامی 
ایران اهمیت زیادی برای روابط خود با پاکستان 
قائل است. رئیس جمهور با بیان اینکه سطح فعلی 
روابط تهران- اسلام آباد متناسب با ظرفیت های 
متنوع دو کشور نیست، افزود: آماده گسترش روابط 
و افزایش تبادلات و همکاری های دو کشور به ویژه 
در عرصه های انرژی و کشاورزی هستیم. دکتر 
رئیسی با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی ایران مانع 
و محدودیتی برای گسترش روابط با پاکستان ندارد، 
اظهار کرد: برگزاری منظم کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی مسیر ارتقای سطح روابط 
دو کشور را هموار خواهد کرد. رئیس جمهور با ابراز 
خشنودی از امکان پذیرایی کشورمان از زائران 
پاکستانی بارگاه مقدس امام هشتم)ع(  تصریح 
کرد: ایران بهترین دوست کشورهای همسایه در 
شرایط مختلف است. آقای »شهباز شریف« نخست 
وزیر پاکستان نیز در این گفت وگوی تلفنی ضمن 
تبریک فرارسیدن عید سعید قربان به دولت و ملت 
و نیز رهبر معظم انقلاب، از کمک های جمهوری 
اسلامی ایران برای خاموش کردن آتش سوزی 

در بخشی از جنگل های این کشور و نیز پذیرایی 
مطلوب از زائران پاکستانی حرم امام رضا)ع( از سوی 
کشورمان قدردانی کرد. همچنین رئیس جمهور در 
گفت وگو با رئیس جمهور سوریه ضمن اشاره به 
لزوم اجرایی شدن توافقات سابق میان دو کشور، 
سفر چندی قبل رئیس جمهور سوریه به تهران را 
موفق توصیف و تاکید کرد: در این سفر توافقات 
خوبی حاصل شد که اجرای آنها باید به شکل جدی 
دنبال شود. آیت ا... سید ابراهیم رئیسی در تماس 
تلفنی با بشار اسد رئیس جمهور سوریه با تبریک 
فرارسیدن عید سعید قربان به دولت و ملت دوست 
و برادر سوریه گفت: امیدوارم خداوند به برکت این 
عید سعید، رحمت و نعمات خود را بر ملت های 
مسلمان و به ویژه ملت های مقاوم ایران و سوریه 
نازل کند. رئیس جمهور ضمن اشاره به لزوم اجرایی 
شدن توافقات سابق میان دو کشور، سفر چندی 
قبل رئیس جمهور سوریه به تهران را موفق توصیف 
و تاکید کرد: در این سفر توافقات خوبی حاصل شد 
که اجرای آنها باید به شکل جدی دنبال شود. آیت ا... 
رئیسی با بیان اینکه حمایت جمهوری اسلامی 
ایران از محور مقاومت و به ویژه سوریه تداوم خواهد 
داشت، اظهار داشت: ایران حامی استقرار صلح و 
ثبات و مخالف هر گونه مداخله خارجی در سوریه 

است. 
  ورود مسافر از تمام مرزها همراه با رعایت 

پروتکل ها و انجام تست کرونا باشد 
رئیس جمهور با تاکید بر رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی پیشگیری از کرونا با توجه به شرایط 
جدید این بیماری، گفت: ورود مسافر از تمامی 
مرزهای زمینی، هوایی و دریایی باید همراه با رعایت 

پروتکل های بهداشتی و انجام تست تشخیص کرونا 
باشد. آیت ا... سید ابراهیم رئیسی روز شنبه در 
جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا ضمن گرامیداشت 
روز عرفه و تبریک به مناسبت فرا رسیدن عید 
سعید قربان، در مورد شرایط کرونا در کشور گفت: 
با وجود مشارکت مردم و زحمات کادر درمان 
باید دستورالعمل های بهداشتی رعایت شود تا 
با سویه جدیدی از بیماری مواجه نشویم و یا اگر 
سویه جدیدی نیز ایجاد شد، گسترش و فراگیری 
در کشورمان پیدا نکند. رئیس جمهور با اشاره 
به تاثیر گذار بودن رعایت اصول بهداشتی برای 
مقابله با ویروس کرونا، اظهار داشت: لازم است 
افرادی که دارای بیماری زمینه ای هستند نسبت 
به رعایت پروتکل های بهداشتی و زدن دُز یادآور 
واکسن اهتمام بیشتری داشته باشند. رئیسی نقش 
رسانه ها در ارتقا و استمرار رعایت دستورالعمل های 
پیشگیری از کرونا را مهم برشمرد و گفت: رسانه ها با 
کمک وزارت بهداشت موضوع آموزش مبارزه با کرونا 
را در جامعه ادامه داده و تقویت کنند. رئیس جمهور 
همچنین با اشاره به ضرورت افزایش آزمایش 
تشخیص ویروس کرونا برای تقویت بیماریابی در 
سراسر کشور، بر ضرورت توسعه واکسیناسیون 
دُز یادآور برای پیشگیری از بیماری تأکید کرد. 
رئیسی نظارت بر ورود مسافران از مرزهای کشور 
را ضروری خواند و گفت: ورود مسافر از تمامی 
مرزهای زمینی، هوایی و دریایی باید همراه با رعایت 
پروتکل های بهداشتی و انجام تست تشخیص 
کرونا باشد. رئیس جمهور در مورد برگزاری مراسم 
اربعین حسینی و اهمیت برنامه ریزی برای هرچه 
بهتر برگزار شدن این مراسم، گفت: یقین داریم 
امسال در مراسم اربعین با حجم بسیار زیادی از 
. الحسین)ع(  . . علاقه مندان برای زیارت اباعبدا
مواجه خواهیم شد. در واقع این مراسم از اواخر 
ماه محرم آغاز و تا انتهای ماه صفر ادامه خواهد 
داشت؛ هر چند مردم خودشان زمان سفر به عتبات 
عالیات را مدیریت می کنند اما ستاد مرکزی اربعین 
حسینی)ع( نیز باید برنامه ریزی های لازم را تدوین و 
به صورت فعالانه اقدامات لازم را انجام دهد. رئیسی 
با اشاره به اینکه در ماه های آینده شاهد بازگشایی 
مدارس و دانشگاه ها در کشور هستیم، تصریح کرد: 
از همین امروز باید نسبت به آنچه لازم است در 
مدارس و دانشگاه ها برای مقابله با کرونا، انجام شود 
برنامه ریزی های لازم صورت گیرد. رئیس جمهور با 
تقدیر از سازندگان واکسن کرونا در کشور، تصریح 
کرد: امیدوارم با این تعداد واکسن ساخته شده 
ایرانی و واکسن های تامین شده خارجی دیگر 
نیازمند واردات واکسن کرونا نباشیم و با همین 
شیب تولید واکسن در کشور نیازهایمان تأمین 

خواهد شد. 

 هیچ کس با حذف ارز 
ترجیحی مخالف نیست

نماینده ادوار مجلس اظهار داشت: 
قطعاً وقتی ارز ترجیحی حـــذف 
و هیچ کدام  رئیس جمهوری  شد، 
از دولتمردان و نمایندگان مجلس 
قصد ایجاد تورم را نداشتند؛ یعنی 
مسئولان همواره به دنبال رفاه مردم 
هستند. من مخالف حذف ارز ۴۲۰۰ 
از اقتصاد کشور نیستم و دولت قبل 
باید روی پرداخت آن نظارت می کرد 
تا دست رانت خوارها به آن نرسد، اما 
در حال حاضر نیز باید در نظر داشت 
وقتی دولت با کسری بودجه مواجه 
است و ماهانه هم مبلغ قابل توجهی 
یارانه می دهد و در عین حال بسیاری 
قیمت صد  افزایش  نیز  کالاها  از 
درصدی داشته، قرار است این تفاوت 
قیمت را چه کسانی جز مردم پرداخت 
کنند؟ غلامرضا تاج گردون متذکر 
شد: هیچ کس با حذف ارز ترجیحی 
در شرایطی که ایجاد کرده بود مخالف 
نیست، اما اکنون گام بعدی دولت در 

این زمینه مشخص نیست. 

رئیس جمهور: 

ایران محدودیتی برای گسترش روابط با پاکستان ندارد
  حمایت ایران از محور مقاومت و به ویژه سوریه تداوم خواهد داشت

  اجرای قانون حجاب
 مطالبه ماست

امام جمعه موقت تهــران در 
خطبه های نماز عید قربـان که 
با حضور آحاد مردم در مصلای 
امام خمینی)ره( تهران با تاکید 
بر اینکه در زمینه حجاب و عفاف 
قانون کاملی وجود دارد، گفت: 
مساله حجاب مساله عادی نیست 
و گره خورده به هویت و خانواده 
ماست. حجت الاسلام حاج علی 
اکبری در ادامه با بیان اینکه 
اجرای قانون حجاب که در دولت 
سیزدهم نیز مورد توجه است، 
مطالبه ماست، از بانوان محجبه 
خواست در اجتماعات گوناگون با 
پرچم فاطمی حجاب حضور پیدا 
کنند. وی اظهار داشت: روز بزرگ 
عید سعید قربان را همراه با شما به 
محضر مولایمان حضرت بقیه ا... 
الاعظم)عج( صاحب عزیز امروز 
و همه روزها و به محضر امام امت 
و همه شما عزیزان نیز این عید 
را تبریک می گویم. ان شاءا... این 
روز برگزیده خدایی بر همه امت 

 مردم ایران
 به آینده امیدوارند

وزیر اطلاعات با اشاره به اهمیت 
جهاد تبیین در جلوگیـــری از 
مخدوش کردن امنیت روانی مردم 
و مقابله با جنگ رسانه ای گفت: 
به رغم همه فشارهای اقتصادی و 
معیشتی، بر اساس نظرسنجی های 
انجام شده در داخل و خارج از 
کشور و بر اساس اعلام سازمان های 
معتبر جهانی، مردم ایران به آینده 
امیدوارند و این امر یکی از نقاط 
قوتی است که باید از آن بهره برد 
و افقی را ایجاد کرد، تا این نقشه و 
توطئه دشمن نیز با شکست مواجه 
شود. حجت الاسلام والمسلمین 
خطیب گفت: دشمن از بیرون و 
خارج از مرزهای کشور، با اقدام 
به ترور، تخریب و جنگ سایبری، 
شرایطی را فراهم کرده تا با تحریک 
جامعه و افزایش سطح نارضایتی در 
میان مردم در جهت عدم موفقیت 
دولت و نظام تلاش کنند. وی گفت: 
یکی از اقداماتی که دولت با جدیتّ 
به آن توجه دارد، این است که تلاش 
دشمن در مخدوش کردن امنیت 
روانی جامعه را خنثی کند و یکی از 
شعارهای اصلی این دولت، مبارزه 
با فساد است و یکی از گلوگاه های 

اصلی فساد، رانت های کلان است.
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